

## [Texte]

But one has to keep in mind that it was also part of the federal-provincial agreement signed between the Government of Canada and the Government of Alberta, which is due to expire at the end of 1986.

• 0940

So I am not saying it is a program of a temporary nature, but there is a clause in the federal-provincial agreement that this program is going to be reviewed at the expiration of that agreement. So I think it is important to keep this in mind.

The second point I want to make is that, although it is not proper for me to comment on the party platform of the newly elected government, I think it is important nevertheless to keep in mind that in the party platform the new government was talking about improving the incentive program by replacing grants and going back to the tax system. Therefore this is a dimension, again, that has to be kept in mind. In other words, the PIP program is about to undergo a very major, fundamental review and that review could go as far as changing the very nature of these incentives.

The third comment of a general nature that I would like to make has to do with real constraints we have on releasing some drilling information. In a few moments I will be sharing with the members of the committee some information, but one has to understand that in law and operationally there are some real constraints in releasing some data.

The Canada Oil and Gas Act, for instance, in section 50 says that in the case of information dealing directly with wildcat drilling or testing a wildcat well there is a two-year delay before the government through COGLA could release that specific information. In the case of delineation drilling, as opposed to wildcat drilling, and testing of delineation wells, there is a 90-day clause for the release of the information.

Finally, I am not going to get into all the details provided for in section 50, but in the case of development drilling and performance drilling, testing a given well or a given reservoir, there is a 60-day clause for the release of the information.

So you will understand that when I share with you in a minute some of the data I may not be as specific as I would like to be because of these real legal constraints I have.

Mr. Chairman, if this is agreeable to you, given the complexity of the subject-matter you are dealing with—i.e., the best way to monitor and evaluate the PIP program, which is a very expensive program—I would like to comment on the various paragraphs or subparagraphs of 9.125. The opening clause of that paragraph, as you know, is assessment of long-term program effects and IMPACs are also needed. This is a suggestion put forward by the Auditor General.

On this issue, some of the main impacts that had not been determined at the time of the audit include . . . Let me address this first paragraph, total costs and benefits of Canadianization and progress toward achieving security of oil supply. In terms of progress being achieved under Canadianization, using some ownership statistics, operatorships, cashflows, let me

## [Traduction]

élément du PEN. Mais il faut se souvenir également que cela faisait partie de l'accord fédéral-provincial entre le gouvernement du Canada et le gouvernement de l'Alberta, accord qui parvient à échéance à la fin de 1986.

Il ne s'agit pas d'un programme temporaire, mais l'accord fédéral-provincial prévoit que le programme doit être révisé à l'expiration de l'accord. C'est une circonstance qu'il ne faudrait pas oublier.

En second lieu, ce n'est pas à moi de juger de la position adoptée par le nouveau gouvernement lors de la dernière campagne électorale, mais il faut se souvenir tout de même que le nouveau gouvernement a parlé d'améliorer le programme d'encouragement en remplaçant les subventions par un système fiscal. Voilà donc une autre dimension qu'il faut garder à l'esprit. Autrement dit, le programme PESP est sur le point d'être révisé de fond en comble et cela pourrait aller jusqu'à un changement des mesures d'encouragement.

Troisième observation d'ordre général, je vais parler des restrictions qui nous sont imposées lorsqu'il s'agit de communiquer des informations sur le forage. Dans quelques instants, je vous donnerai des informations, mais il faut se souvenir que pour des raisons pratiques et légales, il y a des informations que nous ne pouvons divulguer.

Par exemple, l'article 50 de la Loi sur le pétrole et le gaz prévoit que le gouvernement, c'est-à-dire l'Administration du pétrole et du gaz des terres du Canada, doit attendre deux ans avant de communiquer des informations sur les opérations de forage d'essai ou les tests sur un puits d'essai. Quant au forage systématique, par opposition au forage d'essai, et aux tests sur un puits de délinéation, les informations ne peuvent être communiquées avant 90 jours.

Enfin, je ne veux pas entrer dans tous les détails de l'article 50, mais dans le cas de forage de développement et de rendement, les tests sur un puits ou un réservoir donné, les informations ne peuvent être communiquées avant 60 jours.

Dans un instant je vous fournirai des données, et vous comprendrez qu'elles ne seront peut-être pas aussi précises que je l'aurais voulu à cause de ces restrictions légales.

Monsieur le président, si vous le voulez bien, étant donné la complexité du sujet, c'est-à-dire le meilleur moyen de suivre et d'évaluer le programme PESP, un programme très coûteux, et j'aimerais passer en revue les divers alinéas du paragraphe 9.125. Comme vous le savez, dans ce paragraphe on commence par observer qu'une évaluation des effets et des répercussions à long terme du programme s'impose également. C'est une des suggestions du vérificateur général.

A cet égard, il y a des répercussions importantes qui n'avaient pas encore été déterminées au moment de la vérification et je pense . . . Je vais commencer par ce premier paragraphe, totalité des coûts et des avantages de la canadianisation et les progrès accomplis vers la sécurité de l'approvisionnement pétrolier. Quant aux progrès accomplis grâce à la canadianisation, si l'on se fonde sur les statistiques sur la